
Iz Tomaja. Vabilo. »Sežansko-Komensko uč i t e l j sko društvo« bode zborovalo 
v 5. dan meseca ju l i j a t. 1. dopoludne v Dutovl jah. — Na dnevnem redu je: 1. Ob 9. uri 
slovesna sv. maša, kakor v praznik sv. Cirila in Metoda, pri koji pojo g. g. učitelji. 2. Praktično 
poučevanje v nižjej skupini; uči učitelj g. Kosovel. 3. Ogovor predsednika. 4. Kritika o 

D o p i s i . 



poučevanji. 5. Prebero se: zapisnik minolega zborovanja in nekatere odborove peticije. 6. Razni 
nasveti. — Učiteljski stan nas kliče: Pridi, kdor se šteje mej narodne učitelje in čestilce slo
vanskih aposteljnov! „ . 

vr m •• J i« • •• 1000 i Anton Bemgar, 
V To maji , v dan 22. junija 1883. I. predsednik. 

Iz Bolj unče. (Uči te l j sko zborovanje v Dolini.) V dan 10. maja t. 1. imelo je 
»Slovensko učiteljsko društvo za Koperski okraj« svojo tretjo glavno skupščino v Dolini. — Da 
se zaradi slabega vremena tega zbora ni udeležilo mnogo udov, bilo je vender letošnje glavno 
zborovanje najbolj zanimivo izmej vseh, kar jih je do zdaj imelo naše društvo. — K temu pri
pomogla je navzočnost odličnih udov in pa hvalevredno prizadevanje učiteljstva, ki se je odlikovalo 
s primernimi in jako dejanskimi obravnavami in pa z odličnim a vender po vsem dostojnim ve
denjem pri raznih razgovorih. — Mej drugimi odličnimi udi udeležila sta se zborovanja tudi 
gospod Vjek. Spinčič , c. k. okrajni šolski nadzornik, in gosp. kanonik Jurij Jan. Pri tem 
zboru ustanovila se je tudi društvena knjižnica, kateri so g. g. udje uže precej knjig darovali in ji 
tako zagotovili obstanek, da se bo na tej podlogi lehko množila. — Dnevni red zborovanja bil je 
prav obširen. Poleg drugih, takim zborovanjem običajnih toček, kakor so: pozdrav došlih, razna 
poročila (tajnikovo, blagajnikovo, knjižničarjevo), volitev pregledovalcev računov; volitev društvenega 
vodstva za bodoče leto in razni nasveti, bilo je na vrsti tudi troje poročil, izmej katerih sta dva 
po sklepu zborovem in po privolitvi dotičnih poročevalcev odločena za tisk, in sicer naj bi se 
sestavek: »Jezik v narodnej šoli«, predaval učitelj Miroslav Anžlovar , tiskal v »Učiteljskem 
Tovarišu«, ako ga bode vzprejel;*) drugi sestavek pa, v kojem je gosp. Leop. K r a p š , učitelj 
v Ospu, govoril o »milosrčnosti do živali v obče in do tičev pevcev posebej«, ker posebno pou
darja veliko škodo, ki jo dela kmetijstvu lov prekoristnih ptičev, hranečih se z gosenicami in 
drugimi škodljivimi mrčesi i. t. d., tiskal naj bi se pa v kakem bolj razširjenem političnem listu 
in to tim raje, ker v sestavku gospod pisatelj tudi poživlja merodajne oblasti, da bi pazile, da 
se postava izpolnuje. — Totem nastopil je gosp. A. Vertovec , učitelj v Dolini, ter nam je ob
širno razložil in dokazal, kako potrebni bi bili krajni šolski sveti za vsako šolo posebej. Ako 
bi se pa ne dal ustanoviti za vsako šolo posebni krajni šolski svet, naj bi se pa vsaj tako urav
nalo, da bi imele dve ali k večemu tri najbližnje šole svoj krajni šolski svet; šole pa, ki so 
od vsake druge preveč oddaljene, naj bi imele pa lastne krajne šolske svete. To bi bilo mnogo 
bolje za šolstvo, bodisi glede za hojo v šolo ali za druge šolske potrebe, pa tudi za učitelja 
samega. Gotovo je, da krajni šolski sveti, kakoršni so zdaj tu v Istri, ki imajo po osem ali še 
po več šol v svojem delokrožji, pri današnjih zahtevah ne morejo za vse uspešno skrbeti. Koncem 
govornik nasvetuje, naj naše društvo prosi dotične šolske oblasti, da bi se krajni šolski sveti 
pomnožili. Skupščina to odobri. — Pri volitvi društvenega vodstva za bodoče leto bili so iz
voljeni: predsednikom: Alojzij Bunec , nadučitelj v Dolini, podpredsednikom: A. Ver tovec , 
učitelj v Dolini, tajnikom: Miroslav An žl o v ar , učitelj v Boljunci, blagajnikom: Krist. Boga teč , 
učitelj v Eicmanji, odbornikoma: Leop. Krapš , učitelj v Ospu in Zdravko Pre ložn ik , učitelj 
v Predloki. — Po volitvi prevzame novi predsednik predsedništvo ter vpraša, bi li še kdo kaj 
nasvetoval, in ker ni bilo važnih nasvetov, kmalu potem zaključi zborovanje s pozdravom in po
zivom, naj navzoči v znak udanosti zakličejo trikratni »Živio« presvetlemu cesarju, kar vsi nav
dušeno store. — Po končanej seji imeli smo vkupni obed. V prijaznih pogovorih in neizogibljivih 
napitnicah, minul nam je hitro čas. Nadejamo se, da se zopet kmalu vidimo. 

Z Zidanega Mosta, v dan 15. junija. »Celjsko uč i t e l j sko društvo« imelo je v 
dan 7. junija t. 1. svoj navadni mesečni zbor, katerega se je udeležilo precejšnje število društvenikov. 
Takoj v začetku zborovanja izvolila se je deputacija štirih društvenikov, katera se je podala k 
namestnijskemu svetovalcu in okrajnemu glavarju gospodu Perd. Haas u , ter mu izročila uda
nostno adreso na Nj. Veličanstvo povodom praznovanja 6001etnega združenja Štajerske s preslavno 
Habsburško hišo. Potem se je zborovanje nadaljevalo, pri katerem se je odobril zapisnik zadnjega 
zbora ter se naznanila izpeljava zadnjič stavljenih nasvetov. Društvu je došlo več dopisov in 
prošenj; nekaj se jih takoj reši, nekaj pa preloži na prihodnje zborovanje. — Potem je govoril 
g. Fr. Gabršek o rednih vajah, navajaje izraze, kateri naj bi se rabili pri tem pouku. G. A. 
Brezovnik pa je poročal o novih šolskih knjigah, namreč: o Lapajnetovej »Prak t i čn i Me
todiki« in o Praprotnikovem »Abecedniku«, ter obe knjigi toplo priporočal. — Slednjič 
izvolila sta se g. g. Lopan in Koderman kot odposlanca k zborovanju štajerske učiteljske zveze, 
ki bode meseca septembra v Mariboru. Fr. Gabršek. 

— Vabilo. »Celjsko uči te l j sko društvo« imelo bode v dan 5. julija t. 1. povodom 
šeststoletne »Habsburške svečanosti« s lovesno zborovanje v okoliškej šoli v Celji po sledečem 

*) Gotovo rad! Uredn. 



vzporedu: 1. Pesen. 2. Slavnostni govor predsednika g. J. Lopana. 3. Zapisnik. 4. Dopisi. 
5. Notranje razmere na Štajerskem za časa prvih Habsburžanov, govori g. Pr. Gabršek. 6. Po
svetovanje o letošnjih konferenčnih vprašanjih. 7. Nasveti. 8. Cesarska pesen. 9. Po zborovanji 
vkupni obed. — Začetek ob 11. uri predpoludne. — P. n. društvenike k obilnej udeležbi te 
slavnosti uljudno vabi odbor. 

Iz Postojinskega okraja. (Uči te l j ska konferencija.) V dan 2. preteč, m. imeli smo 
učitelji tukajšnjega okraja uradno letno konferencijo v Postojini po objavljenem sporedu. Udele
žencev bilo je 40 učiteljev in 9 učiteljic; le en sam gospod sotovariš je zarad bolezni izostal. 

Točno ob 10. uri zjutraj prične gospod nadzornik zborovanje s tem, da imenuje svojim 
namestnikom gospoda nadučitelja M. Zarnika iz Trnovega. Zapisnikarjema pa sta izvoljena 
gospod učitelj B a r t o l iz Orehka in gospodičina pl. Renzenberg , učiteljica v Postojini. Potem 
pozdravi g. nadzornik zbrane konferente prav serčno, omenja navdušeno slavnega zgodovinskega 
praznika — 6001etnice združenja Kranjske z presvetlo Habsburško hišo, ter prihoda prevzvišenega 
in milega cesarja v našo deželo, kar se bode meseca julija t. 1. slovesno obhajalo. Spodbuja 
navzoče k pravi udanosti in zvestobi do presvetle Habsburške hiše, katere lastnosti naj bi učitelji 
vedno in povsod v nježna mladinska srca sadili in plemenih. H koncu tega nadzornikovega 
pozdrava zakliče se presvetlej Habsburškej hiši navdušeno trikratni: »slava« in zapojeta se s 
krepkimi glasovi prvi in zadnji odstavek Avstrijske himne. 

Nato zaprosi g. nadzornik v imenu vseh zbranih c. k. okrajnega glavarja, gosp. Antona 
Globočn ika , kateri je bil ves čas pri konfererciji navzoč, da bi ravno kar izražene čute prave 
udanosti, zvestobe in preiskrene ljubezni učiteljskega osobja vsega Postojinskega okraja presvetli 
vladarski hiši Habsburški običajnim potom pred Najviši prestol dobrotno hotel naznaniti, kar blagi 
gospod z veseljem storiti obljubi. 

Gospod nadzornikovo poročilo o letošnjem nadzorovanji šol glasilo se je sploh prav povoljno; 
a bile so venderle še tu in tam kake napake in pomanjkljivosti. 

O hoji v šolo smo zvedeli, da je bila letos do zdaj v tem okraji po nekod redna, po nekod 
pa srednje redna, a zopet po nekod pa zelo neredna. Bazun postavno opravičenih uzrokov — 
poudarjalo se je, ■— da je učitelj neredne hoje v šolo največ sam kriv s tem, da se pri tem 
premalo ali pa le površno dotičnih postavnih sredstev in pripomočkov poslužuje. Naroča se na
vzočim, da naj se tudi v tem obziru vsak strogo ravna po postavnih predpisih. Okrajni šolski 
svžt, ako zamud ne vzprejme, ne more malomarnežev in zanikrnežev k spolnjevanju dolžnosti 
napram rednega pohoda šole siliti in morati. Kjer ni tožnika, tudi ni sodnika. 

Zdravstvene razmere so največ po vseh šolskih sobah povoljne in dobre, le predpisane venti
lacije naj se povsod omislijo, koder jih do zdaj še ni. Ravno to velja tudi o šolskih klopeh, 
katere so v 13. šolah prav dobre v 15. dobre in a v drugih pa slabe, neprilične in nevkretne, 
katere naj se odstranijo, ter po inštrukciji in navodu c. k. okrajnega šolskega sveta z dne 27. 
svečana t. 1. štev. 320 do šolskih vodstev z novimi, pripravnimi nadomestijo. 

Čitanje bilo je po vseh šolah dobro in povoljno; le na učenje iz glave se je pri tem po
uku še večinoma premalo oziralo. 

Slovniški nauk se ni še po šolah tega okraja gojil tako, kakor bi se bil moral. Vse po
manjkljivo naj se tudi v tem obziru v prihodnje zboljša in z dobrim nadomesti. 

Spisje bilo je skoraj povsod dobro; a po nekaterih šolah se je ta za javno življenje vseh 
stanov prevažni predmet venderle preveč preziral, prepovršno obravnaval in zanemarjal, kar mora 
pa v prihodnje drugače biti. 

Računstvo se je sploh po vseh šolah dobro in metodično učilo, ter se v tem predmetu kaže 
precejšnji napredek mimo prejšnjih let. 

Ravno tako se je tudi pri lepopisnem pouku opazil dober napredek; glavna opovira še 
boljšemu napredku v lepopisji bile so po nekaterih šolah izredno slabe in nepripravne klopi 
starega kopita. Proč ž njimi! 

Realistični predmeti so dobro napredovali, sosebno zemljepisje. — Za zgodovinski pouk v 
ljudskih šolah zadostuje temu namenu v II. in III. Berilu odločena tvarina, katerej se pri 
obravnavah le še kaj primernega in spodbudnega doda, da se tako v mladinskih srcih pravi do
movinski čut krepko vzbuja in bolj utrjuje. Prirodopisni in naravoslovni pouk bila sta sploh 
dobra. — Za ta dva predmeta ima učitelj dovolj potrebnega gradiva ob vsakem letnem času in 
za vsak slučaj polno kopico v svojem kraji doma, katerega naj le dejansko uporablja. 

Petje na posluh bilo je po vseh šolah dobro; temu pouku služile so pevske vaje v »Slav
čeku« jako ugodno. — Telovadba bila je sim in tje precej pomanjkljiva, to pa največ zato, ker 
se potrebno telovadbino orodje skoraj povsod — popolno pogreša. 



Okrajna učiteljska knjižnica se je slabo uporabljevala, dasiravno ima na izbiro mnogo ko
ristnih didaktičnopedagogičnih in drugih poučnih knjig. (Pač znamenje, da take bukvarnice niso 
ravno neobhodno potrebne; kdor ima veselje do dalnje izomike, preskrbi si takih potrebnih knjig 
od časa do časa polagoma na lastne stroške, ter ima se svojo lastnino opraviti, katera mu je 
vedno pri rokah; a kogar pa branje ne veseli, si za daljno izomiko tudi pri okrajnih učiteljskih 
bukvarnicah zavetja prerad iskal ne bode.) 

Uradni spisi, sploh pa odgovarjanje šolskih ravnateljstev na uradne dopise bilo je letos vse 
mnogo rednejše in točnejše, nego prejšnja leta. Vender pa tudi v tem obziru ni bilo še povsod 
vse tako, kot bi biti moralo, kar naj pa v prihodnje v pravi in točni tir pride. 

Glede postav in ukazov omenja g. nadzornik najnovejše šolske novele z dne 2. maja. Dalje 
g. nadzornik omenja nove ukaze o knjižnici za učence in o snaženji šolskih sob, šolske oprave itd. 
Vsaka šolska soba mora biti z potrebnimi ventilacijami preskrbljena. Temperatura ob zimskem 
času, kadar se v peči kuri, bi ne smela v šolski sobi nikdar pod 13°, kakor tudi nad 15° R. 
biti. — Omenja se dalje ukaza c. k. okrajnega šolskega sveta Postojinskega vsem krajnim šolskim 
svetom tega okraja, po katerem so ti pod kaznijo do 20 gold. zavezani, v teku enega leta v 
svojih šolah vse do zdaj še pomanjkljive učne pripomočke preskrbeti, napraviti v šolskih sobah 
praktične ventilacije, ter na to delati, da vsaka šola dobi pripravno zemljišče za šolski vrt, kjer 
se do zdaj ne nahaja. Prav tako! 

Slednjič pride na vrsto še določba vis. c. k. deželnega šolskega sveta z dne 7. aprila t. 1., 
po katerej se ima po vseh ljudskih šolah po vsi deželi v dan 11. julija t. 1. preimenitni zgodo
vinski praznik 6001etnice združenja naše dežele s prevzvišeno Habsburško hišo se šolsko mladino 
na dostojni in primerni način obhajati, kar se bode po vseh šolah v tem okraji, kolikor mogoče 
slovesno izvrševalo. 

Na to določi se še, da se tisti gg. učitelji, kateri nameravajo ob slavnostnih dnevih tudi 
v Ljubljano iti, pismeno do c. k. okrajnega šolskega sveta obernejo, da jim ta — razun četrtka, 
kateri je uže tako prosti šolski dan, — še za en šolski dan odpusta dovoli, da si tako vso od
govornost na vse strani od sebe popolno odvernejo. (Sicer more to tudi krajni šolski svet, kateri 
ima mej šolskim letom v posebnih slučajih pravico za tri dni odpusta dati, storiti, ali pa za en 
dan tudi ravnatelj šole sam; pa — kar je bolje — je tudi bolje.) 

V deputacijo, katera naj bi se v imenu učiteljskega osobja tukajšnjega okraja presvetlemu 
cesarju, ko se bode v Idrijo peljal, v Logatcu poklonila, izvoli konferencija soglasno g. nadzornika 
Thumo in pa zastopnika učiteljev v okrajnem šolskem svetu gg.: F r a n c e t a Mrcino in 
Mar t ina Zarnika. 

Tretjo točko, vprašanje namreč: »Kaj in kako naj berejo otroci doma, in kako naj se 
uspešno uporabljujejo krajne šolske knjižnice, da se doseže zaželjeni namen ?« obdelal je g. Jo s in, 
učitelj v Postojini. 

Sledi četrta točka dnevnega reda: »O koristi samostalnih kmetijskih nadaljevalnih šol: Bi 
se li mogle take vpeljati v tukajšnjem okraji po izdanej osnovi učnega črteža za kmetijska na
daljevalna izobraževališča in v katerih krajih ? 

To prevažno zadevo obravnaval je posebni od stalnega odbora določeni odsek in sicer za 
Pivko obstoječ iz gg. učiteljev: Kalan , Kal in , Kavč ič , Okorn, P o ž a r , R a n t; za Vipavsko 
dolino pa iz gg. učiteljev: Adleš ič , Dietz , Mercina , P e r n e , Punčuh. Ta dva pododseka 
imela sta v dan 10. maja 1.1. pri sv. Petru na Pivki in pa v Vipavi svoja posvetovanja, ter sta se 
bila pozneje tudi še na binkoštni ponedeljek k skupnemu pretresanju prevažne zadeve v Postojini 
sešla, kjer se je tudi še konečnim poročevalcem pri konferenciji izvolil g. Hrabroslav P e r n e\ 

Gospod poročevalec je svojo nalogo častno rešil poudarjajo pred vsem važnost kmetijstva, 
katero še dolgo ni na takej stopinji napredka, kakoršnega čas in pa okoliščine za eksistenco ljudstva 
zahtevajo, ter je nujno treba, da se kmetijski pouk uvede v šole tukajšnjega okraja. Se samo
stalnimi kmetijskimi tečaji je možno pričeti, in to v prvej vrsti tam, kjer ima učitelj za kme
tijska predavanja tudi potrebno izomiko, da je za tak pouk sposoben. S takimi nadaljevalnicami 
prične se uže v začetku prihodnjega šolskega leta tukaj na Pivki v sledečih šolah: v Košani, 
Knežaku, na Premu, pri sv. Petru, v Senožečah, Trnovem in Vremu; v Vipavskej dolini pa: 
na Colu, Gočah, v Podkraji, Podragi, na Slapu, v Šturiji in Vipavi. Teh krajev je nekaj odločil 
dotični odsek, a nekaj so se pa tudi posamni gg. učitelji za samostalno kmetijsko poučevanje v 
svojih šolah sami oglasili. V ravno navedenih šolah ima se kmetijski pouk v ponavljavnici 
popolnoma opustiti, a po vseh drugih enorazrednicah mora se pa poleg ponavljavnice po 1 uro, 
a na večrazrednicah pa po 2 uri na teden kolikor možno napredno v kmetijstvu poučevati. In 
tako bode se v prihodnje na vseh šolah tukajšnjega okraja več ali manj, z boljšim ali slabejšem 



uspehom tudi kmetovati pričelo. Samostalni kmetijski pouk trajal bode vse šolsko leto ob ne
deljah popoludne ali pa tudi kak drug dan, kakor bode krajnim razmeram bolje ugajalo. Kjer 
je šolska občina lepo skupaj in blizo šole, se da teoretični pouk naj bolje ob večernih urah iz
vrševati ; kjer je pa ta bolj raztresena, poučuje naj se ob zimskem času ob nedeljah popoludne 
v kmetijstvu, in to po dokončanej božji službi. 

Za dejanske kmetijske vaje rabi se ob času ponavljavnice četertek popoludne, a v drugej 
polovici šolskega leta pa tudi lehko celi dan, ali pa tudi kak drug primerni čas, le samo na 
kvar ponavljavnega in pa vsakdanjega šolskega pouka nikdar ne. 

Samostalni kmetijski tečaji namenjeni so v prvej vrsti mladeničem od 14. do 16. leta in 
pa učencem ponavljavcem; od udeleževanja kmetijskih predavanj in praktičnih vaj pa tudi starejši 
mladenči in možje izobčeni niso, ako se jih hočejo prostovoljno udeleževati. Sploh je pa ta pouk, 
dokler imamo le samo »okrožnico« in pa »osnovo« zanj brez posebne postave, po katerej bi se 
temeljito uredil, na vse strani le na prosti volji. Taka prekoristna postava naj bi se skoraj in 
gotovo uže v prihodnjem deželnem zboru preskrbela. Do časa, da pride ta toliko potrebna po
stava, pa naj se v kmetijskih nadaljevalnih šolah neutrujeno poučuje v tem predmetu. 

Da bode pa ta kmetijski pouk tudi zaželjenega sadu obrodil, naj se preskrbijo za dejanske 
poskušnje in praktična dela vsi potrebni učni pripomočki, in ker je pa za vsak redni pouk pri
pravne in dejanske knjige živo treba, sklene se soglasno, naj se taka knjiga tudi za kmetijske 
nadaljevalne tečaje, kolikor možno kmalu da na svetlo. To knjigo hočejo si učitelji tukajšnjega 
šolskega okraja preskrbeti in spisati. *) 

Kot odsek za uredjenje te prepotrebne knjižice izvoljeni bili so g. g.: P e r n e , R a n t , 
Kavčič , Gradiščnik in Kalan , kateri prevzamejo ob enem tudi pozneje dogovorjeno in 
določeno spisovanjsko delo. Obravnalo bode se v tej knjigi kmetijstvo v vseh strokah na kratko 
in po domače, računstvo, spisje, geometrija in kar vse lesim pripada. 

Ko bode enkrat rokopis gotov, naprosil bode izvoljeni odsek izvrstnega strokovnjaka, vodjo 
kmetijske šole v Gorici, gosp. Franjo Povšeta, da ga pregleda, popravi in odobri, kar bode ta 
blagi in za kmetijski napredek nad vse zavzeti gospod gotovo tudi blagevolje rad storil. 

Kmetijski pouk na ljudskih šolah naj bi nadzoroval kot strokovnjak deželni popotovalni 
učitelj kmetijstva, ob kakoršnih prilikah bi tudi tii in tam vršil svoja predavanja, kar vse vkup 
bi napredek kmetijstva po deželi očividno povzdigovalo in množilo. 

Dotičnim učiteljem, kateri bodo za zboljšanje kmetijstva resnično in z uspehom delevali, 
naj se za njihov trud in prizadevanje pri pouku primerne nagrade zagotove in preskrbe. 

Na samostalno vpeljanih kmetijskih nadaljevalnicah naj bi se po okoliščinah za ta pouk, 
ker bode skoz celo šolsko leto trajal, toliko učnih ur odločilo, da bi se lehko vsa tvarina obeh 
tečajev v enem letu s pridom obdelala in prebavila. 

Tako se je tedaj resno pričelo počasi v živelj spravljati vse, kar se je v dan 7. julija 
1880. leta pri učiteljskej konferenciji v Postojini glede kmetijskega pouka na ljudskih šolah 
tukajšnjega okraja poudarjalo, in kar je takrat še veliko večino nasprotnikov mej učitelji samimi imelo. 

Debata o tem velevažnem predmetu bila je letos zelo obširna, temeljita in strogo stvarna. 
In iz tega sledi dalje tudi še, da je teoretičnopraktični kmetijski tečaj za one učitelje, kateri na 
učiteljskih izobraževališčih v kmetijstvu izberižiti se, prilike imeli niso, na domačem zavodu deželne 
vino in sadjerejske šole na Slapu še vedno toliko časa nujna potreba, da krepkejši in ne prestari 
vsi na vrsto pridejo. Tam je tak pouk pri vsem tem izredno in na vse strani jako temeljit, če 
ravno so bili lansko leto nekateri udeleženci v »Brenceljnu« zavoljo tega svoj »testimonium pau
pertatis« — podpisali. 

Peto točko dnevnega reda, »o upeljavi Praprotnikovega „Abecednika" v naše šole«, 
razpravlja gospodičina pl. Renzenberg ; ona navaja razloge, zavoljo katerih je za zdaj pri 
najboljši volji skoraj popolnoma nemogoče knjigo premenjavati. Temu glavni zadržek je splošna 
in nezaslišana revščina mej prebivalci tukajšnjega šolskega okraja, zavoljo katere stariši svojim 
otrokom slednje leto novih in drugačnih knjig za šolo kupovati ne morejo. 

Sledi šesta točka dnevnega reda: »Razdelitev abecednih vaj in beril na posamezne oddelke a) v raz
deljenih, b) v nerazdeljenih enorazrednicah«; prvi del a) razpravlja gosp. D i e t z, a drugi del b) pa gospo
dičina Steiner . Oba rešila sta svoje naloge jako povoljno in splošno odobravanje žela sta za plačilo. 

Razprave gospodov: Perneta in Dietza, ter gospodičine Ste ine r res zaslužijo, da bi 
je p. n. referenti v »Učiteljskem Tovarišu« javno priobčili.**) 

*) Iz zanesljivega vira vemo, da bode tako knjigo („Berilo") po naročilu si. ministerstva sestavil 
in spisal deželni potovalni učitelj kmetijstva gospod Kramar. 

**) Prosimo! Vredn. 



O sedmej točki dnevnega reda poročata gospoda načelnika okrajnih učiteljskih knjižnic, — 
za Postojinsko g. Thuma, za Vipavsko pa g. P e r n e , ter kažeta ob enem tudi račune o stanji 
knjižničnih dohodkov in troškov. Pregledovalcema računov izvolita se gg.: Mercina in Kal in . 

Za vsako iz mej obeh knjižnic nakupilo se je po zadnji konferenciji več novih didaktično
pedagogičnih in drugih poučljivih knjig. Denarni stan, sosebno Postojinske okrajne učiteljske bu
kvarnice — je jako povoljen; pri vsem tem, da je za nakup in vezanje raznih knjig ter za 
drugo se celih 174 gold. 29 kr. izdalo, je v blagajnici še celih 91 gold. 16 kr. prebitka. Za 
Postojinsko okrajno učiteljsko knjižnico, katera zdaj šteje 274 knjig, napravi se še ena nova in 
primerna omara, ker je zdanja za spravo na novo kupljenih knjig in naročenih del uže premajhna. 

Na predlog g. Gradiščnika pristopi ta knjižnica k »hrvatskemu pedagogijskemu društvu«, 
kot ud, katero tudi izdaja in svojim udom pedagogijskodidaktične knjige razpošilja. Dalje ostane 
ta tudi kot letni ud »Matice Slovenske«, ter pristopi tudi k društvu »Glasbene matice« in k 
»Cecilijanskemu društvu«, si naroči »Učiteljskega Tovariša«, »Ljubljanski zvon«, »Kres« in pa še 
nekoliko drugih knjig, katere je zbor odobril. 

Opiraje se na opazko gospoda nadzornika, da se Postojinska okrajna učiteljska knjižnica od 
strani učiteljev le prav malo in pičlo ukoristuje, stavil je podpisani nasvet, da bi se za oni 
prebitek, kolikor ga bode v prihodnje mimo knjižničnih troškov preostajalo, nakupovalo »Abecednikov«, 
kot knjige za uboge učence ljudskih šol na Pivki in v TrnovskoVromskej dolini. Ta nasvet pa 
ni bil vzprejet, ker ga je gospod predsednikov namestnik, smatral nepostavnim. 

Bolje bilo bi gotovo za revne učence nekoliko »Abecednikov« nakupiti, nego da se knjiž
nične knjige in denar brez obresti kopiči. Marsikateremu ubozemu učencu začetniku bilo bi k 
napredku s podarjenim »Abecednikom« pomagano, ki tako zavoljo uboštva vse leto brez knjige 
v šolo hoditi mora. 

Osma točka: »Volitve«, izvrši se s tem, da stalni in pa knjižnična odbora stari ostanejo. 
Deveta točka dnevnega reda bila je uže mej konferencijo pri debatah izvršena; drugih sa

mostalnih nasvetov pa ni bilo. — G. predsednik zahvaljuje se vsem zbranim za tako točno in polno
številno udeležitev, a poročevalcem pa še posebej za njihovi trud in tako skrbno izdelana poročila. 
Spodbuja vse vkup k vestnemu in vztrajnemu izpolnovanju imenitnih in težavnih stanovskih dolžnosti 
v prid, izomiko, pravo krščansko odgojo in napredek jim v pouk izročevane mladine »stebra pri
hodnosti«. Želi in vošči vsem ob sklepu šolskega leta bogate žetve in obilo sadii na šolskem 
polji, kar naj bi jim bilo najslajše plačilo za njihovi obilni in grenki, in dostikrat tudi nehvaležni 
trud in prizadevanje pri pouku. — Na to zadoni presvetlemu cesarju in celej Habsburškej hiši 
še enkrat trikratni navdušeno »Slava!« 

Gosp. M. Zamik zahvali se potem v imenu g. g. udeleževalcev gospodu nadzorniku za v 
resnici nepristransko voditev zbora, kateri se je v najlepšem redu ves čas vršil in je skoraj cele 
štiri ure trajal, a ta zahvaljuje se pa še posebej c. k. okrajnemu glavarju g. Antonu Globočniku, 
— Temu v resnici za vsestranski napredek svojega okraja nad vse zavzetemu in za vse dobro 
neutrudljivemu, milo blagemu gospodu naj bode še na tem mestu posebna zahvala javno izrečena. 

Potem smo obedovali. Vrli gosp. Grad i ščn ik napravil bil je mej obedom pri Vičiču 
kolekturo, kot podporo »Ptujskemu učiteljskemu društvu« za izdajo spisa: »Slomšek kot pedagog«; 
nabral je, če se ne motim, okolu 9 gold. a. v. Tudi dobro! 

Res, da ga v tem revnem življenji ni lepšega in veselejšega trenotka, nego je oni, kadar 
so svoji mej svojimi, katere veže vez prave bratovske ljubezni, sloga, jedinost, nehlinjeno po
bratimstvo in pa stanovski poklic, kar vse je zdaj mej učitelji vsega Postojinskega šolskega 
okraja zopet v polnej meri doma. Bog! Matija Bant. 

Iz Logatskega okraja. V 6. dan meseca junija t. 1. zbralo se je učiteljstvo tukajšnjega 
okraja k letošnji uradni konferenciji v primerno okinčanej risarskej dvorani velikanske Idrijske šole. 
Kmalu po 9. uri otvoril je gospod okrajni nad?tf™k s k™tkim nemškim ogovorom zborovanje, 
katero sta počatila se svojo navzočnostjo velečestita g. g. c. it. J l r a j n i k o m i s a l ' S , c h w a r z l n Pa 

c k. rudniški svetnik Čer mak. Namestnikom si je izbral gosp. ravnatelja ln S i . '
C " a ' a z a p i s m ; 

karjem pa sta bila voljena z aklamacijo g..g. Šmid in Likar. V običajnih opazkah je gospou 
nadzornik priporočal čedno in točno reševanje uradnih dopisov, ter pravilno in natančno sestavljanje 
uradnih knjig. V »Razrednico« naj bi se vpisavale zamude s črnilom in poleg tega pa tudi v 
opomnjo »vreme« in število navzočih otrok. Podobe, katere se mej tednom risajo, naj risa učitelj 
tudi v »Tednik«, ter napolni druge rubrike takd, da bode natančno razvidno, kaj in koliko se je 
učilo vsak teden posebej. Dalje je tudi naročil, naj do 15. avg. t. 1. pošlje vsako šolsko vodstvo 
število za šolo ugodnih otrok, do 31. avg. učilni načrt, do 15. sept. zapis učnih pripomočkov, in 
zapis ur ženskim ročnim delom in kmetijskemu pouku odločenih. Z napredkom in disciplino je 



bil gospod nadzornik v tekočem letu zadovoljen, le v realijah se je v nekaterih šolah baje preveč 
poučevalo. — O šolskih vitih sta govorila obširno g. g. nadučitelj Kernec in učitelj K l in ar. 
Prvi poročevalec je kazal jako lep načrt tacega vrta, kakeršnega bi morala vsaka šola imeti, a 
drugi pa, kako naj ga učitelj z učenci obdeluje, da se namen doseže. Vsak krajni šolski svet 
naj vzprejme v letni proračun primeren znesek za vzdrževanje šolskega vrta. Nasvet se enoglasno 
vzprejme. Večinoma premajhno, nezdravo in sploh ueugodno stanovanje v šolskem poslopji sta 
opisovala g. g. nadučitelja Benedek in Ribnika r. Prvi je slikal neznosne razmere v tacih 
šolah, kjer prebivajo poleg učiteljskega osobja tudi drugi — mnogokrat jako robati — ljudje. 
Drugi pa je poudarjal osobito to, da naj bi gospodje nadzorniki pri nadzorovanji tudi malo polu
kali v učiteljevo stanovanje, ter poročali o raznih neprilikah, da se brez vsega moledovanja tudi 
odpravijo. Dalje naj bi tudi vsa zidanja in vse poprave nadzoroval učitelj, ne pa ljudje, ki se o 
tem ne spoznajo. — Stavili in enoglasno vzprejeli so se naslednji nasveti: 1. §. 33. deželne 
postave z 29. aprila 1873. 1. naj se prenaredi in v prihodnje takole glasi: »Vsak šolski ravnatelj 
ima pravico do stanovanja obstoječega iz najmanj dveh druga poleg druge ležečih sob, v velikosti 
28 ma in 20 ms, vsaka z visokostjo nad 3 metre, in drugih prostorov, kakor: kuhinje, jedilne 
shrambe, kleti in drvarnice, katero naj ima, če je le mogoče, v šolskem poslopji. Poleg tu na
štetih prostorov naj ima pa šolski ravnatelj tudi uradno pisarno, brez katere ne sme biti nobena 
šola«. 2. Tudi §. 34. omenjene postave naj se tako prenaredi, da bodo imeli vsi učitelji in vse 
učiteljice pravico do stanarine, katera naj bi se jim s plačo vred v mesečnih obrokih naprej pla
čevala. 3. Pri vsaki šoli naj se napravi natančen popis ravnateljevega stanovanja; original naj 
hrani c. k. okrajni šolski svet, prepis pa ravnateljstvo dotične šole. 4. V vseh šolah, kjer pre
bivajo do zdaj še razven učiteljskega osobja tudi drugi ljudje, naj se tii, če je mogoče, denejo iz 
šole; če pa to nikakor ne gre, naj pa imajo od učiteljevega stanovanja popolnoma ločene pro
store, in napravi naj se jim tudi posebni vhod. — Učilni načrt ponavljalnej šoli je sestavil v 
nemškem jeziku gosp. učitelj Kleč. Skupščina mu nij pritrdila rekša, da se po vseh šolah po 
jednem in istem kopitu ne more poučevati ali ponavljati in da naj ima v tem oziru učiteljstvo 
prosto roko. ■— Glede rabe učnih knjig ostane v prihodnjem letu vse pri starem. Praprotnikov 
»Abecednik« in ŽumerRazingerjevo »Prvo berilo — če bode potrjeno— bodemo polagoma 
v šole vpeljali. — Okrajna učiteljska knjižnica bode pa zopet letos romala iz oddaljenega Loža 
v Dolenjelogaško šolsko poslopje, kjer bode baje vender imela za vselej mir. Oskrbovali jo bodo 
v prihodnjem letu g. g. Ribn ika r , Kernec , Poženel in gospici A r i g l e r in Zupan. — V 
stalni odbor so bili izvoljeni g. g. R i b n i k a r , Benedek, Kernec in Dermelj . —■ Potem 
gospod predsednik zaključi zborovanje s trikratnim živijo in slavoklicem Nj. Veličanstvu. Uči
teljstvo mu je krepko pritrdilo ter zapelo cesarsko pesen. — Pri skupnem obedu so se vrstile 
mične pesni s krepkimi napitnicami, in le prehitro je prišel čas ločitve. — p. 

Z Gorenjskega. (Okrajna uč i te l j ska konferencija.) Učitelji Radov l j i škega 
okraja imeli smo v dan 14. junija 1.1. svoje redno letno zborovanje. K temu shodu zbrali smo 
se vsi učitelji in učiteljice. Ob 9. uri pričel je v. č. gospod okrajni šolski nadzornik zborovanje. 
Na vrsti je: 1. Volitev dveh zapisnikarjev in predsednikovega namestnika. Zapisnikarja sta g. g. 
Kokalj in Rozman; namestnika imenoval si je gosp. predsednik g. Trojarja. 2. Opazke 
nadzornikove pri nadzorovanji posameznih šol. Tu se gosp. nadzornik izraža, da je sploh prav 
zadovoljen o napredku in pouku na vseh šolah. Tudi spisovanje uradnih šolskih zapisnikov mu 
je bilo všeč. 3. Nekatere misli o prvem pouku v računstvu, razodeva g. Žirovnik. Mej drugim 
pravi, da se je pri prvem pouku v računstvu ozirati bolj na mehaniko kot pa na uporabe. Tudi 
je rekel, da je šolam na deželi preveč računskega gradiva naloženega. 4. O učnem jeziku v ljudski 
šoli s posebnim ozirom na spisje in pravopisje, govoril je po nemški g. Maier. G. Ži rovn ik 
meni, da bi se pri spisji na pisma ne oziralo posebno zato, ker si otroci potem precej pisma 
pišejo. (Zadovoljni bodimo, da se sploh vadijo pisati kaj, kar bodo vprihodnje potrebovali. Pis.) 
5. Pri posameznih nasvetih bil je na vrsti vzprejem Nj. Veličanstva. Govorilo se je mnogo, a 
stalnega se ni ravno uganilo; sklenilo se je, naj se odbere petero g. g. učiteljev, kateri naj bi se 
v imenu vseh drugih Nj. Veličanstvu udano poklonili. To častno nalogo dobili so g. g. Troj a r , 
Ž i r o v n i k , Maier , Kovšca, Medic. 6. V odbor za oskrbljevanje okrajne učiteljske knjiž
nice in v stalni odbor volijo se vsi prejšnji g. g. odborniki. O učiteljski knjižnici poročal je gosp. 
Troj ar ter predložil račun. Pregledovalca računov sta bila izvoljena g. g. Maier in J e g l i č . 
— Gospod nadzornik se gosp. okrajnemu glavarju zahvaljuje, da je to zborovanje s svojo navzoč
nostjo počastil. Gosp. glavar izraža se, da je zadovoljen z napredkom ljudskih šol v svojem okraji, 
vzpodbuja g. g. učitelje, da bi še dalje vzstrajno delovali, ter s trikratnim »živijo!« na Nj. Ve
ličanstvo zaključi zborovanje. 



Iz Dobernic. V dan 16. junija t. 1. umrl je v Trebnj i gospod Ivan Tomšič , učitelj 
v pokoji. Rojen je bil 8. julija 1808. 1. v Dobrepolji. Po dovršenej gimnaziji Ljubljanski je 
prestopil v takratni pedagogium, ter je 12. oktobra 1827. 1. v Doberniču nastopil učiteljsko in 
orglarsko službo. Služil je tukaj čez 47 let, ter je zmiraj bil zanesljiv poštenjak. Kmalu potem, 
ko je 1. 1874. v pokoj stopil, ga je zadel mrtvoud, ter je bil od takrat po desnej strani života 
ohromljen. Bolehen in betežen se je moral zarad pomanjkanja pripravnega stanovanja v jeseni 
lanskega leta iz priljubljenega mu Doberniča v Trebnje preseliti. Rodovina T o m š i čeva je 
častitim bralcem gotovo znana. Kakor njegov oče , bratje in bratanci je bil tudi rajnki odličen 
značaj in vrl učitelj, v navadnem življenji pa uljuden, vedrilen in ljubeznjiv prijatelj. — Iz 
Doberniča so zastopniki šole, krajnega šolskega sveta in občine priljubljenega svojega nekdajnega 
učitelja prišli k pogrebu. — Spomin blagega pokojnika bode živel mej nami. Naj počiva v 
miru! Bihtaršič. 

Iz Ljubljane. Iz seje c. k. deže lnega šo l skega sveta v dan 4. jun. t. 1. Določi 
se, da se bode ustanovila nova enorazrednica (v Trbojah). Vzame se na znanje poročilo c. k. iz
praševanjske komisije za ljudske in meščanske šole o preizkušnjah meseca aprila t. 1. — O zgradbi 
novega šolskega poslopja nasvetuje se deželnemu odboru. — Določi se o pritožbi srenjskega pred
stojništva zoper določbo c. k. okrajnega šolskega sveta o zidanji šole. — Pritožbi dveh okrajnih 
šolskih svetovalcev zoper neko določbo okrajnega šolskega sveta se zavrneti. — Ravno tako se 
zavrne tudi pritožba nekega prvosednika krajnemu šolskemu svetu, da bi ne plačal naložene globe, 
ker neče biti prvosednik krajnemu šolskemu svetu. — Prošnja krajnega šolskega sveta, da bi se 
povikšala plača tamkajšnje učiteljske službe, se ne usliši, in ustanovlja se nova šola. — O poročilu 
za napravo nove šole se deželnemu odboru potrebno nasvetuje. — O poročilu c. k. okrajnega šol
skega sveta v Črnomlji, da bi se ustavila ena dvorazrednica in tri enorazrednice in da bi se eno
razrednica prestrojila v dvorazrednico, se potrebno ukrene. — Reši se mnogo pritožeb o kaznih 
za šolske zamude. — Vzame se na znanje, da je Ljubljanski mestni magistrat mestnemu nad
učitelju povikšal službeno doklado. — Določi se o poročilu Ljubljanskega mestuega magistrata, 
da bi se v mestne javne ljudske šole uvel slovenski učni jezik. — Prošnja učiteljeva, da bi ne 
nastopil, ali da bi vsaj precej ne šel na svojo novo službo (v Spodnji Log), se ne usliši. — 
Vzame se na znanje poročilo c. k. deželnega šolskega nadzornika o nadzorovanji nekaterih ljudskih 
šol, ter se o tem naroča dotičnim c. k. okrajnim šolskim svetom. — Tri učiteljske službe se za 
trdno postavijo. — Začasni nadučitelj se za trdno postavi. — Reši se več prošenj za nagrade in 
denarne pomoči. 

— Ukaz m i n i s t r a za bogočast je in uk z 8. j un i j a t. 1. za izvede nje pos tave 
z 2. maja t. 1. se je uže razglašal. Ker je za učiteljstvo zelo važna, jo bodemo tudi mi prilično 
razglaševali. Sliši se, da se pripravljajo še večje izpremembe posebno kar se tiče učnega reda in 
učiteljskih preizkušenj. 

— Nj. Vel ičans tvo podel i lo je deželnemu predsedniku, preblagorodnemu gospodu 
Andreju "VVinklerju, kot vitezu reda železne krone druge vrste, baronstvo. Ta novica 
vzbudila je tudi mej slovenskim učiteljstvom živo radost. Slava! 

— Odborova seja »Slovenskega u č i t e l j s k e g a druš tva« bode v četrtek 5. t. m. 
popoludne ob 2. uri v družbeni sobi pri sv. Jakobu, h kateri uljudno vabi vse g. g. odbornike 

odbor. 
— G. g. udom »Slovenskega u č i t e l j s k e g a društva« bode slavnostne dni od 

11. —15. t. m. čez dan in zvečer do 10. ure odprta društvena soba na ŠentJakobskem trgu štev. 10. 
— Ljubl janske mestne l judske šole bodo »š es t s to l e tno slavnost« svečano 

praznovale v sredo 11. t. m. in v soboto 14. t. m. bodo sklenile šolsko leto, ter razdelile šolska 
poročila, naznanila in spričala. 

— Svet in je v spomin š e s t s t o l e t n ice je napravil in jih prodaja g. Giont in i po 
15 kr. Priporočamo jih kot prav primerno darilo vsem, ki hočejo pri 6001etni slavnosti pridnim 
učencem kaj lepega podariti. 

— Knjižica »Habsburšk i rod« se dobro razprodaja. Slišimo, da se je je uže čez 
10.000 iztisov spečalo. Tudi Ljubljanski magistrat je kupil 2000 iztisov te knjižice, da se bode 
slavnostni dan (s svetinjami vred) delila mestni mladini. — Tudi pesmi: »Šolska mladina o 
š e s t s t o l e t n i c i « in »Kranjska z Avstr i jo« (na prodaj pri Milicu) se prodaja. Želimo, 
da bi posebno krajni šolski sveti oskrbljevali ta darila svoji pridni šolski mladini. 

— »Pos tava od 2. maja 188 3. 1.« se v Milicevi tiskarni posebej prodaja. (Ceno 
glej na zadnji strani tega lista!) 



— Deželni odbor Kran j sk i ima zdaj te-le odbornike: g. g. De te lo , Dežmana , 
Murnika in dr. Vošnjaka. Predsednik jim je grof Thurn . Izpremenilo se bode zdaj tedaj 
tudi kaj v deželnem šolskem svetu. 


